
E c k h a r d t , 

1 9 5 7 J u n e 

1037 június 11, péntek T t t M S I M t S A « 

D a r á n y i K á l m á n m i n i s z t e r e l n ö k 

é s E c k h a r d t T i b o r b i z i k a m e g -

" ^ ^ e g y e z é s b e n 
Csütörtökön Is folytak a megbeszélések a kormányzói 

lavaslat módosításáról 
A kormányzói jogkör kiterjedéséről szóló 

javaslat ügyében csütörtökön is tovább foly
tak a tárgyalások. Eckhardt T ibor , ak i — 
min t a Magyarság jelentette — szerdán dél
után Ernszt Sándorral és Rassay Károllyal 
fo lytatot t eszmecserét, csütörtökön délelőtt 
ismét tanácskozott Darányi Kálmán minisz
terelnökkel. A tanácskozás után elmondotta, 
hogy a kormányzói javaslat ügyében benyo
mása szerint az általános kielégítő megoldás 
biztosítottnak tekinthető. A kielégítő meg-
oldást megnehezíti, vagy pláne a nyugodt 
belpolitikai helyzetet felborítani egyik párt 
sem kívánja. A párlközi konferencia össze
hívása a miniszterelnök dolga. Az ügy érde
méről nem kivan ny i la tkozn i , miután a ter
vezet szövege nem végleges. Mivel a tárgya
lások jól haladnalc, reméli, hotgy ezek rövi
desen befejeződhetnek. 

Darányi Kálmán miniszterelnök, ak i dél
tájban megjelent a képviselőház folyosóján, 
az ujságirók kérdésére a következőket mon
dotta: 

— Eckhardt T ibo r szives vol t engem az 
ellenzéki po l i t ikusokka l tegnap folytatott 
megbeszéléseiről informálni és benyomásait 
közölni. Ugy látja, hogy a felfogások a leg
több kérdésben nincsenek egymástól távol. 
Minthogy saját pártom közjogi bizottsága 
holnap tárgyalja a kérdést, a kormány állás
pontját természetszerűen a Nemzeti Egység 
Pártjának állásfoglalásával együtt ezután a 
tárgyalás után fogja nyil/vánitani. Egyálta
lán nem tartom kizártnak, hogy a javaslat 
tekintetében megfelelő helyzet fog kiala
kulni. 

Pénteken délelőtt ül össze a kormánypárt 
közjogi bizottsága Illés József elnöklésével. 
A bizottság több tagja készül felszólalásra. 
H i r s/erint a bizottság elé már a módosított 
javaslat kerül és kormánypárti körökben re
mélik, hogy a bizottságban már nem lesz 
szükség olyan mértékű vitára, m in t ami
lyenre gondoltak a javaslat első szövegezése 

eseten. A párt tagjai közül is többen a ke
reszténypártéhoz hasonló álláspontot valla
nak a kormányzóválasztás kérdésében. 

Ernszt Sándor, a kereszténypárt egyik ve
zére csütörtökön délután ugy nyi latkozott , 
nogy a tárgyalásokat még folytatják, a meg
egyezés azonban még a tárgyalások további 
menetétől függ. Reméli, hogy találkozni fog
nak és a megegyezés létrejöhet. 

Ugy látszik, hogy azok az értesülések, 
amelyeket a keresztény párt a kormány 
módosításairól kapott , nem elégítette ki a 
pártot, mer t Ernszt Sándor csütörtökön 
délután olyan kijelentést is tett, hogy * u -
lyosnak tart ja a helyezetet. Ez a kijelentés, 
Eckhardt és Darányi optimista nyi latkozata 
után feltűnést keltett. Hozzáfűzte azonban 
Ernszt Sándor, hogy a keresztény pártban 
megvan a hajlandóság, hogy a nehézségeket 
áthidalják, de mindenkinek abból a szem
pontból ke l l megítélni az ellentétek tisztá
zását, hogy i t t nem az erők összeméréséről 
van szó, hanem magas közjogi szempontok 
érvényesítéséről. 

Ellenzéki körökben arra számítanak, 
hogy a kormány tagjai a csütörtökesti m i 
nisztertanácson kellő megfontolás alá vet
ték a keresztény pártnak és általában az 
ellenzéknek a kormányzóválasztásra vonat
kozó aggodalmait és hogy a kormány elha
tározásában és a szöveg módosításában to
vább megy néhány lépéssel annál, ami t a 
keresztény párt még nem tart kielégítőnek. 
Egyébként kormánypárti részen remélik, 
hogy sikerül létrehozni a megegyezést és a 
módosított javaslatot Lázár Andor igazság
ügyminiszter a jövő kedden a Ház elé ter
jesztheti. 

Értesülésünk szerint a keresztény párt 
péntek délelőtt 11 órakor a képviselőház 
egyik bizottsági termében értekezletet tart . 
Az értekezleten részt vesz Zichy János gróf 
is, aki t táviratilag hívott vidékről a fővá
rosba a párt. 

és tíz évnél négy hétben kérik megállapítani 
azzal, hogy azt pénzzel megváltani ne lehes
sen. Kérik a tőrvény hatályának kiterjeszté
sét a kereskedelmi utazókra, ügynökökre, 
művezetőkre, gépészekre, az ügyvédi, mér
nöki, közjegyzői, orvosi, egyházi, egyesületi 
stb. intézményeknél foglalkoztatott magán
alkalmazottakra is. A törvény be nem tar
tása esetére szigorú büntető rendelkezéseket 
kér a MÁGNES s egyben a magánalkalma
zotti kamara megalkotásának szükségességét 
hangoztatták. 

Bizottsági ülések rendié 
a felsőházban 

A felsőház pénzügyi bizottsága jun ius 
15-én. kedden délelőtt t iz órakor az I . sz. 
bizottsági teremben ülést tart , amelyen a 
33-as bizottságról szóló törvényjavaslatot 
tárgyalja. 

Utána a kereskedelemügyi és közlekedési, 
valamint pénzügyi bizottság tart ülést, ame
lyen a miniszterelnöknek az 1937/38. évi 
hivatalos statisztikai munkaterv tárgyában 

Eckhardt Tibor szerepe a békés kibontakozásban 
Ami Eckh:rdt T ibornak a kibontakozásra 

irányuló lörekvéseit I l let i , beavatott kisgazda
párti körök ezt igy kommentálják: 

— Eckhardt T ibor máris sokat használt 
az ügy békülékeny szellemben való kifejlő
désének azáltal, hogy ismerve az egyes pár
tok minden mértékadó tényezőjének fölfogá
sát, személyes súlyával arra hatott, hogy a 
pártközi megegyezés most már valószínűnek 
vehető. 

— A kisgazdapárt vezére az országgyűlés 
szuverenitásának alapján áll s hisz abban, 
hogy senkinek se lehet célja e szuverenitás 
gyöngitése, hisz és bizik egyszersmind a ki
bontakozásban, amelyet a közmegelégedésre 
szolgáló lörvényszellem és törvényszövegezés 
kelt majd — remélhetőleg rövidesen. 

Minisztertanács foglalkozott 
a törvénytervezetfel 

Darányi Kálmán miniszterelnökről beszélik, 
hogy szerdán este résztvett Tusnádi Nagy 
András kultuszállamtitkár és felesége nagy 
estélyen. A miniszterelnök, bár a kormány 
több tagja és számos vezetőpolitikus társa
ságában volt, po l i t i ka i privátbeszélgetést 
nem folytatott . 

A po l i t ika eseményei amugyis erősen el
foglalják a miniszterelnököt. Csütörtökön, a 
Ház ülésének befejeztével, Ivády Béla, majd 
Esterházy Móric gróf jelent meg Darányi 
Kálmán par lament i dolgozószobájában ta
nácskozásra. Esterházy Móric gróf három
negyed óra hosszat tartózkodott a miniszter
elnöknél. Kijövet igy ny i la tkozot t : 

— Egy törvénytervezet került nyilvános
ságra, mely semmikép sem tekinthető végle
ges törvényjavaslatnak. Ameddig kész szöve
get nem látok, nem nyi la tkozhatom atekin 
tétben, hogy elfogadom-e a törvényjavaslatot 
vagy sem. 

Csütörtök délután negyedhatkor a kor 
mány tagjai minisztertanácsot tartottak. A 
minisztertanács, h i r szerint, nemcsak folyó 
ügyeket tárgyalt, hanem behatóan foglalko 
zott a kormányzói jogkör törvénytervezetének 
módosításaival is, amely módosításokat a 
kormány keres^tülvihetőnek tart és amelyek 
pénteken a NEP közjogi bizottsága elé ke
rülnek. A minisztertanács este negyedkilenc
kor ért véget. 

rablnyl Timmér 
pénzügyminiszter Parisban 

is tárgyal 
Londonból jelen l i k : Fabinyi Tihamér 

pénzügyminiszter pénzügyi tárgyalásai ered
ményesen továihb folvnak. Értesülésünk sze
r int tár^y ' V a ; he'e'eztével e hét végén 
Londonból Parison keresztül utazik haza. 

Parisban hivatalos és pénzügyi körökkel 
eszmecserét folytat Fabiny i miniszter a ma
gyar államadósság franciaországi része te
kintetében. 

Bizottsági vita a foglalkozási 
betegségekről 

A képviselőház társadalompolitikai b i 
zottsága csütörtökön ülést tartot t . Kölcsey 
István előadásában a belügyminiszter jelen
tését tárgyalták a kártalanítandó foglalko
zási betegségek jegyzékének ujabb megálla
pításáról. A bizottság Propper Sándor, vitéz 
Ronkay Ferenc és Toperczcr Akosné fel* 
szólalása és vitéz Bobory György államtit
kár felvilágosító szavai után a jelentést t u 
domásul vette. 

Kozma főispán nyilatkozata 
Kozma György főispán ujabb nyi latkoza

tott ju t ta to t t el a lapokhoz. Hivatkoz ik első 
fölszólitására, melyet Rupert Rezsőhöz inté
zett s melyben Rupert képviselőházi szavai
nak a mentelmi jog védelme nélkül való meg
ismétlését kérte. Mivel fölszólitásának a kép
viselő nem tett eleget, sőt ujabb támadást i n 
tézett a főispán ellen: ezért Kozma György 
Rupert Rezsőt rágalmazón nyilvánítja. 

Rupert Rezső Kozma főispán szentesi föl
szólitására csütörtökön ugy nyi latkozott , 
hogy az óhajnak pár napon belül eleget tesz. 

Neqy venóras munkahetet kér
nék a magánalkalmazottak 
A Magánalkalmazottak Nemzeti Szövetsé

gének elnöki tanácsa ülést tartot t Szablya 
János elnöklésével. Vargha János főtitkár az 
iparügyi miniszter leiratát ismertette, majd 
letárgyalták Walton Ágoston Gusztáv dr. 
ügyész előterjesztése alapján azt a fölterjesz
tést, amelyet a MÁGNES Bornemisza Géza 
iparügyi miniszterhez intézett a munka
viszony e#yes kérdéseinek szabályozásáról 
szóló törvénytervezettel kapcsolatban. Arra 
kérik a minisztert, hogy a mezőgazdasági 
iparban foglalkoztatott alkalmazottakat ne 
vonja k i a törvény hatálya alól, ugyanez a 
kívánság a külföldi közlekedési vállalatok
nál alkalmazottakra is. A munkaidőt magán 
tisztviselőknél negyven órában kérik meg 
állapítani; a túlóra díjazását ugy, hogy ha 
este nyolc óráig terjed 25 százalék, este 
8—12 óráig 50 százalék, éjjel 12 óra után 
valamint vasárnap és ünnepnapon 100 szá 
zalékkal jobban díjazzák a rendes javadni 
mázasnál. A túlórák számát évi száz órára 
kérik korlátozni. Az évenkénli fizetéses sza-
hadságot egy évi szolgálat után hat napban, 
két évnél két hétben, öt évnél három hétben 

az országgyűlés elé terjesztett jelentését 
tárgyalja. 

A felsőház igazságügyi és külügyi bizott
sága junius 15-én, kedden déli 12 órakor a 
I I . sz. bizottsági teremben ülést tart , amely
nek tárgysorozatán a területenkívüliségről 
és a személyes mentességről szóló törvény
javaslat szerepel. 

A felsőház földmivelésügyi bizottsága j u 
nius 15-én, kedden délután hat órakor a 
I I . sz. bizottsági teremben ülést tart a kö
vetkező tárgysorozattal: 1. A mezőgazdasági 
érdekképviseletekről szóló 1920 : X V I I I . tör
vénycikk kiegészítéséről és módosításáról 
szóló törvényjavaslat. 2. Az 1935. évi I V . 
törvénycikk 38. §-ának 7. bekezdése értei* 
mében engedélyezett rendkívüli fadiasznála-
tok mértékéről a földmivelésügyi miniszté
r i u m vezetésével megbízott miniszterelnök 
jelentése. 

A felsőház pénzügyi bizottsága jun ius 
16-án, szerdán délelőtt tiz órakor az I . sz. 
bizottsági teremben ülést tart , amelyen as 
1937/38. évi állami költségvetésről szóló 
törvényjavaslatot tárgyalja. 

F é n y e s n a p p a l e l r a b o l t á k N e w y o r k 
l e g i s m e r t e b b m i l l i o m o s n ö i e t 

Newgorkból j e l ent ik : A newyork i felső 
tízezret egy ravasz és vakmerő asszonyrablás 

tar t ja izgalomban. Newyork egyik legismer
tebb milliomosnőjét, Parsons Alicet ismeret
len tettesek elhurcolták és szabadonbocsátá
sáért huszonötezer dollár váltságdijat köve
tcinek, Mrs. Parsons, ak i a long-islandi 
mill iomosnegyedben l ak ik , fényes nappal 
került a banditák kezére. Az asszony gya-
nu t l anu l sétált az utcán, amiko r megállt 
mellette két automobi l és kilépett belőle 
két férfi. Az ismeretlenek néhány szót vál

tottak az asszonnyal s azt mondották n e k i i 

Férjét baleset érte s ők most automobil* 
jukon elviszik a betegágyhoz. Az asszony 

elhitte a mesét és beült a két férfi kocs i 

jába. Azóta nem látták többé. A Parsons-

v i l la kapujában néhány órával később le

velet helyeztek el, amelyben az asszony* 
rabló gengszterek huszonötezer dollár vált* 
ságdijat követelnek. A rendőrség a leg

nagyobb eréllyel nyomoz a tettesek után, 

eddig azonban nem akadt a nyomukra. 

F ö l d r e n g é s v o n u l t v é g i g s z e r d á n é f s z a l s a 
a z é s z a k i é s k e l e t i v á r m e g y é k e n 

A budapesti földrengési obszervatórium ké
szülékei csütörtökre virradó éjszaka háromne
gyed három körül 160 kilométernyi távolság
ból közeli földrengést jeleztek. A földmozgás 
Budapesten hat percig tartott . Csütörtökön 
délelőtt már megérkeztek Budapestre a jelen
tések és igy meg lehetett állapítani, ho l vo
nul t el a földrengés. 

Miskolc i , sátoraljaújhelyi, szerencsi és nyír
egyházai jelentések szerint a Budapesten is 
észlelt földmozgás színhelye az északi és ke
leti vármegyék területe volt. Negyed három 
tájban Miskolcon éreztek gyenge földlökést, 
amely azonban nem okozott károkat, csak 
néhány házról vitte le a vakolatot. Néhány 
perccel előbb Taligán, Mándon és Szerencsen 
volt érezhető a rengés, amely körülbelül egy 
percig tartott és amelyet morajlás kisért. 
Tállyán egy kémény dőlt le, egyéb kárt a ren
gés nem okozott. Erősebb földrengést éreztek 
Sátoraljaújhelytől kezdve Sárospatakon, fíod-
rogolaszin és Szerencsen át a vármegye déli ré
széig. A földlökések felriasztották a lakossá
got és néhány községbe.! az emberek a sza
badban töltötték az éjszaka egy részét, mert 
a földrengés megismétlődésétől tar tc -V ' : . 
Komolyabb kár itt sem volt. A rengések kí
séretében mindenütt csak morajlást hallot
tak. Az éjszakai Földrengést Szabolcs megyé
ben, Nyíregyházán, Nagykállón és Büdszcnl-
m i h V y o n is érezték. 

Debreceni jelentés szerint a földrengés 
Hajdunánsra is kiterjedt. A földrengéssel 
kelet nyugati irányban Kisvárda felé vonult . 

csaknem egyidőben egy ház kigyulladt. A 
tüz a szomszédos házra is átterjedt. A tüz 
eloltása után, félhárom óra tájban ujabb 
földökést éreztek, amelyet erős morajlás 
kisért. Az emberek i jedten tódultak az 
utcára. Megfigyelések szerint a földrengés 

A v a s u t a s o k t i l t a k o z n a k 

a z O T I b i z t o s í t á s i t e r v e e l l e n 

A Vasutasok Országos Gazdasági Egyesü
letének legutóbbi választmányi ülésén több 
felszólalás hangzott el a vasutasságnak az 
077 keretében való biztosítása ellen. A fel
szólalók valamennyien hangoztatták, hogy a 
vasúti segédtisztek, altisztek és a vasúti 
munkásság, akikre leginkább kiterjesztenék 
az uj elgondolás kivitelét, az OTI-biztosi-
tást, valamennyien érvekkel és bizonyítékok
kal kimulatták, hogy nemcsak az érdekelt 
alkalmazottaknak, hanem a vasúinak s a 
nemzet érdekeinek is kára származna nibból, 
ha a vasúttársaság egy részét az OT I kere
tébe utalnák. A vasutasság már hosszabb 
ideje sürgeti nyugdíjpénztárának autonómiá
ját, a munkásság pedig a nyugdíjpénztár fel
állítását kérte. A vasutasság nyugdíjpénz
tára a vagyonát hadikölcsönbe fektéi te, most 
pedig még az önállóságát is el akarják venni. 
Hangsúlyozták egyes felszólalók, hogy az 
OTI-terv csak megkerülése akar lenni a 
megoldásra váró súlyos feladatoknak. A fel
szólalók valamennyien kérték a VOGE or
szágos elnökségét, hogy memorandumban 
'erjessze az illetékes tényezők elé a vasutas
ságnak ez OTl-biztosilás ellen megnyilvánult 
cgyönteiü tilfaVo " W i t .  e
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